



بسم الله الرحمن الرحيم

البيان الختامي والتوصيات

قال الله تعالى: "وَكُلُوا مِمَّا رَزَقَكُمُ اللَّهُ حَلَالًا طَيِّبًا ۗ وَاتَّقُوا اللَّهَ الَّذِي أَنْتُمْ بِهِ مُؤْمِنُونَ" المائدة (88)

اللهم لك الحمد كما ينبغي لجلال وجهك وعظيم سلطانك، والصلاة والسلام على نبينا محمد وعلى آله وصحبه وسلم.

برعاية كريمة من معالي المستشار راشد عبدالمحسن الحماد، نائب رئيس مجلس الوزراء للشئون القانونية، ووزير العدل، ووزير الأوقاف والشئون الإسلامية، عقد في الفترة من 20-22 صفر 1432 هـ الموافق 24 – 26 يناير 2011، بفندق الهولندي إن، السالمية، بدولة الكويت، مؤتمر الخليج الأول لصناعة الحلال وخدماته، وجاء هذا المؤتمر من منطلق حرص دولة الكويت على أهمية استعراض الجوانب الشرعية والعلمية والإقتصادية والتجارية حول صناعة الحلال وخدماته، وإصدار التوصيات الشرعية والعلمية القابلة للتطبيق والتي تهدف نحو تعزيز شرعي وأمن لصناعة الحلال وخدماته.

وقد أثنى المشاركون على الجهود التي بذلتها الجهات المنظمة في إظهار هذا المؤتمر بهذه الصورة الرائدة ، وقد أسفرت بحوث المؤتمر والمناقشات والمداخلات على التوصيات التالية:

1. تشكيل مكتب خليجي موحد يعنى بصناعة منتجات الحلال وخدماته وتتولى هيئة التقييس لدول مجلس التعاون لدول الخليج العربية الأمانة الفنية له، على أن تشكل لجان وطنية مناظرة في كل دولة من الدول الاعضاء من الجهات الشرعية والعلمية والتنفيذية ويكون رئيس هذه اللجنة عضواً في المكتب. ويحدد المكتب أهدافه وآلية عمله. كما يمكن دعوة أعضاء من خارج المكتب للمشاركة في أعماله.
2. العمل على توحيد إجراءات الرقابة للتحقق من حل الأغذية المستوردة للسوق الخليجية المشتركة ، والتنسيق في تبادل المعلومات حولها مع الدول الإسلامية.
3. يدعو المؤتمر الى توفير الميزانيات اللازمة لمراكز البحث العلمي والجامعات للقيام بأبحاث حول طرق الكشف عن المواد المحرمة شرعاً في الأطعمة لعظم الحاجة إليها في بيان أحكامها في الشريعة الإسلامية من قبل الهيئات الفقهية.
4. يوصي المؤتمر بالتحرز من استخدام أساليب التدويخ ما أمكن والتوسع بالذبح اليدوي، مع التأكيد على تطبيق وتفعيل قرارات الهيئات الفقهية، وعلى وجه الخصوص قرار مجمع الفقه الإسلامي الدولي رقم: 95 (10/3).
5. يؤكد المؤتمر على أحقية المستهلك بمعرفة طريقة الذبح على بطاقات البيانات الغذائية.
6. يناشد المؤتمر الجهات الرقابية بمتابعة تطبيق المواصفات القياسية الخاصة بمنتجات الحلال وتكثيف الزيارات الميدانية الدورية للمصانع والمسالخ ذات العلاقة.
7. يوصي المؤتمر برفع الأوراق العلمية المقدمة فيه بشأن أساليب التدويخ إلى مجمع الفقه الإسلامي الدولي لدراستها وإبداء الرأي.
8. يناشد المؤتمر التجار والمستثمرين المسلمين العمل على الاستثمار في صناعة الحلال وخدماته لحاجة الأمة الإسلامية لهذه الصناعة.

وفي ختام المؤتمر قرر المشاركون رفع أسمى آيات الشكر والعرفان إلى مقام صاحب السمو الشيخ صباح الأحمد الجابر الصباح أمير دولة الكويت- حفظه الله تعالى ورعاه - وسمو ولي عهده الأمين الشيخ نواف الأحمد الجابر الصباح، ورئيس مجلس الوزراء الشيخ ناصر المحمد الصباح، ونائب رئيس مجلس الوزراء للشئون القانونية، ووزير العدل، ووزير الأوقاف والشئون الإسلامية معالي المستشار راشد عبدالمحسن الحماد، على رعايته الكريمة للمؤتمر.

وختاماً نحمد الله الذي بنعمته تتم الصالحات، والله تعالى نسال أن يوفق الجميع لخدمة الإسلام والمسلمين، وصلى الله على نبينا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين

والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته



In the name of Allah the Most Merciful, Most Compassionate

Allah Almighty says in the Holy Quran: "Eat of that which Allah has provided for the lawful and good and fear Allah in Whom you are believers," the Table (88)

Praise be for Allah and prayer and peace upon our Prophet Muhammad and his family and companions.

Under the patronage of His Excellency Chancellor Rashed Abdul Mohsen Al-Hammad, Deputy Prime Minister for Legal Affairs, and Minister of Justice, the Minister of Awqaf and Islamic Affairs, the First Gulf Conference on Halal and its Services was held from 20-22 Safar 1432 AH corresponding to 24 to 26 January 2011, in the Holiday Inn Hotel, Salmiya, Kuwait.

This Conference comes as part of Kuwait's genuine interest in reviewing the Islamic, scientific and economic and commercial aspects relating to the Halal industry and its services. The organizers also share these noble interests and therefore wish to prepare recommendations that have proper grounds in Islamic Sharia, scientifically substantiated and applicable. Moreover, the organizers believe that all these efforts are exerted to promote safe and sound Islamic support for the Halal Industry and its services.

The respected participants have all commended the efforts made by the organizers of this conference to present this event appropriately and as a leading experience. The papers presented as well as the dialogue, discussions and interventions that took place in the conference have all resulted in the following recommendations:

Recommendations of the First Gulf Conference on Halal Industry and its Services

1. Establishing a unified Gulf office with a mission to oversee to Halal industry and its services. The GCC Standardization Organization (GSO) will act as the Technical Secretariat. The office will also establish corresponding national committees to be formed in each of the member states comprising of religious, scientific, and enforcement bodies. The head of the committee will be a member in the Office. The Office will set its objectives and mechanism of functioning. Members from outside the Office may also be invited to participate in its activities.
2. Working on the standardization of control procedures to verify the Halalness (permissibility) of imported food products for the GCC common market and coordinating the exchange of information with other Muslim countries.



3. The Conference calls for providing the necessary financial support for scientific research centers and universities to conduct research on ways to detect Haram (prohibited) materials in the foods, considering the great need for such findings in substantiating the religious decisions adopted by the Islamic jurisprudence bodies.
4. The Conference recommends applying caution with the use of stunning methods as much as possible and alternatively advocates wider use of hand slaughtering, with emphasis on the enforcement of the Islamic jurisprudence bodies resolutions, and in particular the Decision of the International Islamic Fiqh Academy No: 95 (3 / 10).
5. The Conference reaffirms the right of consumer to know the slaughtering method used to be written clearly on the food label.
6. The Conference calls on regulators to pursue enforcing standard specifications for Halal products and increasing periodic field visits to the concern factories and slaughterhouses.
7. The Conference recommends referring the scientific papers presented throughout the conference sessions on stunning methods to the International Islamic Fiqh Academy for review and appraisal.
8. The Conference calls on Muslim businessmen and investors to invest in the Halal industry and its services given the need of the Islamic nation for this industry.

At the conclusion of the conference the participants decided to extend their deepest thanks and gratitude to His Highness Sheikh Sabah Al-Ahmad Al-Jaber Al-Sabah, Emir of Kuwait, may Allah protect him, and His Highness the Crown Prince Sheikh Nawaf Al-Ahmad Al-Jaber Al-Sabah, the Prime Minister Sheikh Nasser Mohammad Al-Sabah, Deputy Prime Minister for Legal Affairs, and Minister of Justice, the Minister of Awqaf and Islamic Affairs Chancellor Rashed Abdul Mohsen Al-Hammad Chancellor, for his patronage of the Conference.

Finally, we thank Allah for His grace, and ask Him to assist us all to serve Islam and the Muslims.

May Allah bless our Prophet Muhammad, his family and companions

Peace, mercy and blessings of Allah be upon you.